



بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

جامعة السودان للعلوم والتكنولوجيا

كلية الدراسات العليا

كلية التربية

# إتجاهات الموهوبين نحو القيم الإجتماعية و التطلعات المهنية المستقبلية

مبحث مقدم لنيل درجة الدكتوراه فوق الجامعي في التربية

إشراف الدكتور

عبدالحافظ عبدالحبيب الجزولي

إعداد الطالب

وعنال محمد عمارة احمد

## مستخلص الدراسة

هدفت هذه الدراسة الي التعرف علي إتجاهات الاطفال الموهوبين و تحديد وسيلة لقياسها ، كما هدفت الي التعرف علي الاطفال الموهوبين ، مناهجهم ، خصائصهم و سماتهم ، برامج رعايتهم و إرشادهم .

إستخدمت الباحثة المنهج الوصفي التحليلي في جمع البيانات و تمثّل مجتمع الدراسة في التلاميذ الموهوبين بمرحلة الأساس بمدارس الموهوبين بولاية الخرطوم .

و قد تم إختيار عينة البحث كعينة طبقية ممتثلة في (30) تلميذ و تلميذه تمثلت أداوت الدراسة في مقياس الاتجاه لدي الاطفال الموهوبين ، إستخدمت الباحثة عدداً من المقابلات الشخصية بغرض تحليل و معالجة نتائج الدراسة . من كل ذلك توصلت الباحثة الي النتائج التالية :

1. لا توجد فروق ذات دلالة احصائية في الميول الرياضية لدي الاطفال الموهوبين تبعاً لمتغير الجنس .
2. توجد فروق ذات دلالة إحصائية في الميول الاجتماعي و القيادية لدي الاطفال الموهوبين تبعاً لمتغير العمر .
3. توجد فروق ذات دلالة احصائية في الميول المهنية الاطفال الموهوبين تبعاً لمستوي تعليم الوالدين .

## Abstract

*Title case study of the sample students from Khartoum talented school Khartoum state*

The study aimed to know the inclination of the talented student and determine the of the tool of its measurement the study also aimed to know the and their syllabus ,their characteristics, and their care program, and their guidance.

The researcher adopted the descriptive analytical approach to collect the dates the study society representative in the talented student in the basic school at the Khartoum state the study sample took as stratified sample ,representative in male and female .

The articles of the study in measuring the trend of the talent student the researcher held many interview for analyzing and process study the findings.

For all these the researcher concluded the following importance findings as followings:

- 1- there are no significant statistical function differences in the sport inclination of talent student according to sex .
- 2- there are significant statistical function differences in social , leadership inclination age variable .
- 3- there are significant statistical function differences for professionals inclination of the talent student according to the level of the parent education .